
پرونده۴ شنبه27بهمن1403    شماره 1825

دهه دوم بهمن یادآور روزهاي خاطره انگیزي  
است که در تاریخ ملت ایران ثبت شده است. 
در این سال ها رسانه هاي جمعي به خصوص 
روزنامه، رادیو، تلویزیون و دردو دهه اخیر، فضاي مجازي در 
به تصویر کشیدن اتفاقات تاریخي و به تبع آن وقایع فرهنگي 
و هنري در جامعه از جمله جشنواره فیلم فجر، نقش موثري 
داشته است. در چهل و سومین جشنواره فیلم فجر، امسال 
نیز برنامه هاي مختلف رادیویي و تلویزیوني آیینه و انعکاس 
دهنده این رویداد مهم سینمایي ملي که به نوعي نوروز اهالي 
سینما است، بودند. در میان همه این برنامه ها، خبرنگار صبا 
به سراغ اهالي »سینما ملت« شــبکه تهران و »باغ هنر« 
رادیو ایران رفته و در قالب یک گزارش ماحصل فعالیت این 
برنامه ها در ده روز برگزاری جشنواره فجر را مورد توجه قرار 

داده که در ادامه می خوانید.

»سینما ملت« پلي براي آشتي دوباره مردم با سینما
برنامه تلویزیوني »سینما ملت« در ده شب ایام برگزاري جشنواره 
حوالي 9 شب میهمان خانه هاي کلان شهر تهران بود. اهالي »سینما 
ملت« که چند ماهي برنامه نداشتند، حالا در بهترین زمان دوباره 
کلیــد زده و آلبوم رنگارنگــي از فیلم هاي جشــنواره را به نمایش 
گذاشتند. گروه اجتماعي شــبکه تهران، در برنامه اي به سردبیري 
سیدرضا منتظري و تهیه کنندگي پیمان خزلي  از 12 بهمن هر شب 
به مدت یک ساعت با محوریت ســینما و مردم به بررسي و تحلیل 
سینماي ایران و چالش هاي سینماي ملي پرداخت و در این بین به 
سراغ صاحبان آثار، بازیگران و عوامل فیلم هاي حاضر در جشنواره 
چهل و سوم رفتند. سینما ملت مدعي بود که فقط به نام ملت در این 
برنامه اکتفا نکرده است. از این رو علاوه بر تهیه گزارش هاي مردمي، 
هرشب با طرح یک سوال، از نظر ســنجي مردمي بهره برده و نظر 

بینندگان را در پاسخ به پرسش مطرح شده، دخیل کرد.

پيمان خزلی، تهيه کننده برنامه »سینما ملت«:
پل خوبی بين مخاطبان و برنامه ايجاد شد

پیمان خزلي، تهیه کننده برنامه که روزهاي پرمشغله اي را پشت 
سر گذاشته درباره بخش هاي مختلف »سینما ملت« در ایام جشنواره 
اذعان داشت: تهیه برنامه براي آنتن زنده سختي ها و شیریني هاي 
خود را دارد. شاید استرس ها و فشارهاي کاري در آنتن زنده قدري 
اذیت کننده باشد، اما روح و خوني که در برنامه جاري است، موجب 
ارتباط بهتر و موثرتري با مخاطب مي شود و در نتیجه براي مخاطب 
جذاب خواهد بود. تحلیل وقایع روز جشــنواره، گفت وگو با عوامل 
و دســت اندرکاران فیلم ها و میز نقد ســه بخش اصلي برنامه زنده 
سینما ملت بودند که رامتین شهبازي به عنوان منتقد ثابت برنامه، 
محمدتقي فهیم، سعید هاشم زاده و تعدادي دیگر از منتقدان در ایام 

برگزاري جشنواره، در »سینما ملت« حضور داشتند.    
این تهیه کننده که از چهل و دومین جشنواره فجر با سینما ملت 
همکاري دارد، درباره فضاي جشنواره امسال به نسبت سال گذشته، 
توضیح داد: جشــنواره امســال به دلیل امکاناتي که براي حداقل 
رسانه هاي تصویري در نظر گرفته شــده بود شرایط مطلوب تري 
نسبت به سال گذشته داشــت و از حضور چهره ها بیشتر در برنامه 

استفاده کردیم.
وي با اشاره به مشارکت مردم با »سینما ملت«، ادامه داد: با توجه 
به بازخوردهاي مستقیم و غیرمستقیم دریافت شده، علاوه بر اینکه 
امسال، »سینما ملت« مورد توجه اهالي رسانه و سینما قرار گرفته 
بود؛ میزان مخاطبان روزانه برنامه نیز به طور قابل توجهي افزایش 
داشت. این مسأله در تعداد پاسخ هایي که به سوال نظرسنجي در هر 
برنامه داده مي شد، کاملا مشهود بود. نظرات مردم به پرسش هاي 
مطرح شده، متفاوت بود و جالب اینجا بود که این نظرات گاه با نظر 
منتقدین انطباق داشت و گاه کاملا برخلاف نظرات آنها بود. در هر 
حال پل خوبي بین مخاطبان و برنامه ایجاد شد که در صورت ادامه دار 

شدن برنامه سعي داریم این تعامل با مخاطب پر رنگ تر شود. 
این تهیه کننده که »سینما ملت« را حاصل همفکري یک گروه 
خوب مي داند، پیرامون ویژگي بارز این برنامه یادآور شد: مردمي تر 
بودن گفت وگوها با لحن ســاده و روان چه از جانب مجري توانمند 
برنامه و چه از جانب میهمانان برنامه شاید مهمترین ویژگي این فصل 
از برنامه بود. ضمن اینکه حضور منتقــدان و نقدهایي که در مورد 
فیلم ها مي شد نیز جایگاه مخصوص و قابل توجهي در برنامه داشت. 

سيدرضا منتظري، سردبير:
برنامه ها می توانند باعث هم افزايی شوند

سیدرضا منتظري، ســردبیر »ســینما ملت« درباره محتواي 
برنامه ای که جشنواره 43 فجر را پوشش داده، گفت: با توجه به اینکه 
جشنواره فیلم فجر براي کل مردم ایران و متأثر از ایام مبارک دهه 
فجر است و تنها جشنواره اي اســت که به صورت کشوري، در تمام 
اســتان ها به نمایش در مي آید و این امکان هست که مردم مناطق 
مختلف بتوانند همزمان فیلم ها را تماشــا کنند؛ در نتیجه هر ویژه 
برنامه پیرامون جشــنواره، باید بتواند محتوایي متناسب ارائه دهد 
و عموم مردم را به سمت خود جلب کند و موجب شود مردم عام و 
به خصوص علاقه مندان سینما و خواص با این جریان ارتباط برقرار 
کنند. ما نیز در این برنامه تلاش کردیم، علاوه بر ساخت آیتم هاي 
مربوط به اتفاقات و فیلم هاي اکران شــده، از گزارش هاي مردمي و 
نظرسنجي از مخاطبان در برنامه بهره بگیریم. ما در این برنامه فضایي 
براي صاحبان آثــار فراهم آوردیم تا بتوانند هم در مورد کارشــان 
صحبت کنند و هم مورد نقد قــرار گیرند. در واقع هدف ما به لحاظ 
محتوایي، همه جانبه بود تا بتوانیم طیف هاي مختلفي را به سمت 

خود جذب کنیم که امیدواریم موفق عمل کرده باشیم.
منتظری اضافه کرد: ما در برنامه، علاوه بر اهالي رسانه و منتقدان، 
هرشب از هنرمنداني که فیلم آنها در سالن برج میلاد به نمایش در 
می آمد، دعوت کردیم و درباره آثارشان به گفت وگو نشستیم. هرچند 
که اغلب میهمانان حاضر در برنامه از پیش تعیین شده بودند اما چون 
برنامه به صورت زنده پخش مي شد، به ناچار تغییراتي گریز ناپذیر در 
جریان ساخت برنامه، اتفاق مي افتاد. در نهایت همه سعي ما بر این 
بود که طبق برنامه پیش رفته و بتوانیم با حضور چهره هاي سینمایي، 
رضایت مخاطبان را جلب کنیم. وی افزود: همه ما ســعي داریم در 
راستاي رشــد و اعتلاي فرهنگ و هنر کشور عزیزمان تلاش کنیم 
و به عقیده من هر برنامه اي مي تواند با هر نگرشــي و در هر فضایي 
چه در تلویزیون، چه در رادیو یا در پلتفرم ها، باعث هم افزایي و نگاه 
توسعه گرانه شود. هر چه تعداد این برنامه ها بیشتر شود و هرکس 
توان ساخت برنامه در فضاي مجازي یا ســایر فضاهاي رسانه اي را 

داشته باشد مي تواند، کمک کننده باشــد. بودن این برنامه ها کنار 
یکدیگر اتفاق مبارکي است و به نوعي مکمل یکدیگر بوده و مي توانند 
گستره دید وسیعي ایجاد کنند، امید که »سینما ملت« نیز توانسته 
باشد لااقل در ایام جشنواره مردم را به نوعي جذب سینما کرده و یک 

آشتي دوباره بین مردم و سینما ایجاد کند.

محمدرضا مقدسيان، مجری:
خودمان را درگير عناوين فيلم ها نکردیم 

کاخ جشنواره همه ساله به تبع حامیان مالي که دارد، رنگ غالب 
نمادهاي تبلیغاتي آن حامي را به خود گرفته و امسال استیج و بک 
گراند یا همان پشت صحنه فضاهایي مثل نشست هاي خبري به رنگ 
آبي بود. این رنگ البته با تونالیته متفاوت تر در دکور برنامه »سینما 

ملت« هم به چشم مي خورد. 
محمدرضا مقدسیان که به گفته خود حدود دو دهه به شکل جدي 
جشنواره را پیگیري کرده اســت، درباره چهل و سومین جشنواره 
فیلم فجر گفت: جشنواره فجر ویتریني براي محصولات سال آینده 
سینماهاي کشور است، این جشنواره میعادگاه و نوروزي براي سینما 
است که اهالي سینما در آن، دور هم جمع شده و با یکدیگر ملاقات 
مي کنند. واقعیت این است که در طول ادوار مختلف جشنواره معمولا 
تعداد محدودي فیلم خوب و غافلگیر کننده داشــته ایم، تعدادي 
متوسط و تعداد بیشتري فیلم که از نگاه منتقدان، نمي توان به آنها 
امتیازهاي بالایي داد که البته جشــنواره امسال نیز از آن مستثني 
نبود. ضمن اینکه لااقل در یک دهه اخیر، سینماي ایران نیز به مانند 
سینماي جهان، رقیق تر شده و کشف فیلمي که بخواهد اتفاق خاصي 
را رقم بزند، حال متفاوتي ایجاد کند و یا تبدیل به اثري ماندگار شود، 
دشوار شده است. مقدسیان به هدف اصلي »سینما ملت« اشاره کرده 
و متذکر شد: توجه به این مطلب که همگي ما سینما را دوست داریم و 
سینما براي همه مردم ایران است یکي از اهداف این برنامه است؛ تا ما 
آن را نه فقط در کلام بلکه در اجرا نیز مد نظر قرار دهیم و دغدغه هاي 
مردم را به بضاعت در برنامه مطرح کنیم و در حد امکان با مخاطب 
در تعامل باشیم. ما برآن بودیم که تنها اداي مردمي بودن در نیاوریم، 

گزارش صبا از فعالیت رادیو و تلویزیون در روزهای جشنواره فیلم فجر
گفت و گو

ندا حسنی

نمـای نزدیـک از جشـنواره در رسـانه ملـی


